
                Урок 4 

Написання не з прикметниками.  

      Написання -н- і -нн- у прикметниках.  

 

Очікувані результати: 
Після вивчення і закріплення матеріалів цього уроку ви зможете: 

1. Поглибити знання щодо творення прикметників за допомоги частки не; 

2. Вивчите особливості написання –н- та –нн- у прикметниках; 

3. Правильно застосовувати набуті навички на практиці. 

 

Які ви пам’ятаєте способи творення прикметників? 

Пригадайте написання іменників із часткою не. 

 

Протягом уроку ми повинні вивчити правила написання не з 

прикметниками, –н- та –нн- у прикметниках; навчитися позначати вивчены 

орфограми та обґрунтовувати написання; застосовувати теоретичні знання на 

практиці, активно і творчо працювати.                                                                                    

 

                            1. Написання не з прикметниками 

 Не з прикметниками може писатися разом і окремо. Для того, щоб вміти 

правильно визначати випадок написання, опрацюйте таблицю: 

                    Разом                   Окремо 

Якщо прикметник не вживається без 

не:  

                  недбалий 

Якщо є протиставляення чи 

заперечення у реченнi:  

      не великий, а маленький. 

Якщо до прикметника з не можна 

дiбрати синонiм без НЕ:  

            невеликий (малий) 

Якщо прикметники мають 

пояснювальнi слова з нi, далеко, аж 

нiяк, зовсiм: 

          зовсiм не приємний,  

          нiкому не вiдомий. 

 Якщо не стосується присудка: 

    Це завдання не (є) складне. 

 

2. Написання -н- та –нн- у прикметниках 

В українській мові прикметники можуть містити –н- та –нн- в середині 

слова. Для того, щоб правильно визначати чи ставимо ми подвоєння н в 

прикметнику, чи використовуємо у ньому лише одну н, розгляньте наступні 

правила. 

-НН- пишемо: 

 при збігові двох однакових приголосних на межі кореня і 

суфікса: докорінний, неписьменний, щоденний, осінній, ранній; 



 у наголошених прикметникових суфіксах -енн-(ий), -анн-(ий), -янн-

(ий), що вказують на міру, більшу, ніж звичайна: здорове́нний, 

невблага́нний, страше́нний, незрівнянний, незліче́нний. 

Зауважте! 

                У прикметниках нездо́ланий, неска́заний пишемо -н-.  

 

 у прикметниках-старослов’янізмах: огненний, благословенний, 

блаженний, окаянний, священний, мерзенний. 

В інших прикметниках пишемо -Н-: журавлиний, гречаний, скляний. 

Питання для самоконтролю: 

1. В яких випадках прикметники пишуться разом, а в яких окремо? 

2. В яких випадках в прикметниках вживаються -н- та –нн-?  

3. Закінчіть речення: «Матеріал цього уроку був цікавим/нецікавим для мене, 

тому що…» 

 

 

Після опрацювання теоретичного матеріалу та відповідей на 

питання для самоконтролю відпочиньте, виконавши вправи з 

фізкультхвилинки (руханки). Перевірте, чи все вам зрозуміло з даної теми 

уроку, переглянувши презентацію до заняття. За бажанням, для 

отримання додаткової інформації, перегляньте відеоурок. 


